
Prvo polletje je bilo uspešno
Občinska skupščina Ljubljana Moste-Poljc je na seji dne 

!). septembra 1966 razpravljala o družbenem razvoju in iz
vrševanju proračuna občine v prvem polletju 1966. Odborniki 
so v razpravi poudarili, da je bilo gibanje gospodarstva v pr
vem polletju dokaj ugodno in da se je naša občinska skup
nost uspešno prilagodila novim pogojem gospodarjenja. V 
uvodnem poročilu, ki ga je na seji skupščine prebral pred
sednik sveta za industrijo, promet in gradbeništvo Jože Po- 
čivavšek, je bila podana ocena tega gibanja. Ker je poročilo 
zanimivo, ga v celoti posredujemo našim bralcem.
Ukrepi gospodarske refor

me so v precejšnji meri spre
menili pogoje nadaljnjega druž
ben o-ekonomskega razvoja na
še občinske skupnosti. Žive so 
še vedno razprave v naših or
ganih in sami skupščini, ko 
smo sestavljali program razvo 
ja naše občinske skupnosti z_

razvoja v 1. 1966, ki so prevlado
vali pri naših organih ob sestav
ljanju letošnjega programa 
razvoja in proračuna, so omo
gočili, da se je celotna občin
ska skupnost že na začetku le
ta soočila s težjimi materialni
mi pogoji. Takšna poprejšnja 
priprava je pripomogla k olaj-

Na vogalu Kajuhove in Zaloške ceste je še vedno kup železja, 
ki ga delavci kar tukaj krivijo za gradbene potrebe, okoliški 

stanovalci sc sprašujejo, kdaj bo ta prostor urejen

^tošnje leto. Naporno de 
“fužbonih in strokovnih org 
'!ov pri sestavljanju takšnei 
Programa razvoja, ki naj 
Pomenil resnično uskladite 
družbenih potreb s spremenj 
oimi pogoji ni bilo zama 

Pravičenost in smotrnost te 
vfP°r°v se uresničuje z ugot 
li<>V^°’ da se je družbeno ži' 
nrn>Je v naši komuni uspeši 

nagodilo novim družbeno-ek 
■lrafkirT1 Pofiojem. Realni p 
^i na usmerjanje družbene)

šanju organizacije in izvajanju 
vseh družbenih nalog v letoš
njem 1. polletju.

Gospodarstvo kot celota se 
tudi v letošnjem letu še nada
lje razvija, povečuje proizvod
njo in realizacijo ter krepi 
svojo materialno osnovo. Tudi 
družbeno-ekonomska vrednost 
gospodarjenja nadalje narašča, 
saj je ustvarjeni narodni do
hodek na delavca ponovno po
raste. Proti programskim pred
videvanjem pa se je ponovno

zmanjšalo število zaposlenih 
kar kaže, da delovne organiza
cije še vedno teže k družbeno 
ne preveč primernemu organi
zacijskemu ukrepu dviganja 
produktivnosti dela, k odpu
ščanju delavcev.

Od gospodarskih panog iz
kazuje ugodnejše gibanje po
slovnih rezultatov kmetijstvo. 
Njegovi rezultati so vidni pred
vsem, če jih merimo z indeksi 
zlasti zaradi neugodnih rezul
tatov v preteklih obdobjih. Ne
koliko ugodnejši pogoji, ki so 
jih privedli ukrepi gospodar
ske reforme, zlasti pa notranje 
organizacijski ukrepi v Agro
kombinatu Emoni, so povečali 
stopnjo ekonomičnosti poslova
nja in s tem tudi dohodek pod
jetja. Ustvarjanje dohodka je 
preseglo programirani porast, 
saj je v prvem polletju dose
ženega že več kot tr; četrtine 
dohodka, predvidenega za celo 
leto. Če se bo takšna dinami
ka poslovanja zadržala do kon
ca leta, bo podjetje doseglo po
trebno poslovno sigurnost, or
gani upravljanja pa čvrsto ma
terialno podlago za svojo na
daljnjo politiko.

Manj ugodno je bilo poslo
vanje industrije, kljub temu, 
da obseg in vrednost poslova
nja še vedno naraščata. Osnov
na značilnost je, da so se ure
sničile napovedi, ki so bile iz
rečene ob razpravah v naši 
skupščini o vplivih novih go
spodarskih ukrepov. Te se iz
ražajo v znižanju stopnje eko
nomičnosti in s tem tudi stop
nje porasta narodnega dohod
ka v industriji. Ukinitev pri
spevka iz dohodka je sicer na
domestila povečanje stroškov, 
kar je omogočilo porast dohod
kov za 25 odstotkov, vendar 
ta značilnost opozarja, da se 
bodo delovni kolektivi v letu 
1967 znašli v težjih poslovnih 
pogojih. V prihodnje namreč 
ni pričakovati občutnejših olaj
šav pri delitvi z družbo in bo 
zato povečanje stroškov nepo
sredno vplivalo na občutnejše 
zaostajanje ustvarjenega do-
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Delegacija KR iz Treviza na Urhu
Nedavno tega je delegaci

ja KP Italije iz Treviza, 
ki je prišla v Slovenijo na 
povabilo CK ZKS, med bi
vanjem v Ljubljani obiskala 
tudi znano mučilnico in be
logardistično postojanko na 
Urhu. V delegaciji, ki je 
štela 64 članov, je bilo tudi 
več veteranov iz odporniš
kega gibanja v Italiji med 
drugo svetovno vojno.

je na kratko orisal zgodo
vinski razvoj delavskega gi
banja na območju naše ob
čine in še posebej poudaril 
da sta že pred drugo sve
tovno vojno na našem tere
nu delovala tudi dva vodil
na člana KP Italije, in si
cer Umberto Massolla ter 
Martini Rigoletto. Massolla 
je bil tedaj član direkcije 
italijanske partije, medtem

Člani delegacije si ogledujejo spomenik žrtvam belogardistične
ga terorja na Urhu

Na Urhu so goste priča
kali predstavniki družbeno
političnih organizacij in ob
činske skupščine Ljubljana 
Moste-Polje. Potem ko so 
položili venec pred spome
nik žrtvam, so si z velikim 
zanimanjem ogledali oko
lico. S posebno pozornostjo 
so razgledali razstavljene 
dokumente v cerkvi ter po
slušali razlago o grozodej
stvih belogardističnih zlo
čincev. Podpredscd. skup
ščine Polde Maček ml. jim

ko je bil Rigoletto član nje
nega CK.

Po končanem ogledu po
stojanke so si gostje in do
mačini izmenjali darila ter 
si za slovo prisrčno segli v 
roke. Vodja delegacije je v 
zahvalnem govoru poudaril, 
da so bili povsod v Slove
niji deležni velike pozorno
sti in gostoljubja s strani 
naših ljudi in uradnih pred
stavnikov in da bo zanje 
to srečanje ostalo nepozab
no.

POZOR, nimaš prednosti!
Prometna vzgoja občanov v naši družbi še nima tiste ve

ljave, ki ji gre. Vsakodnevne kronike nesreč nam to potrju
jejo. Zlasti je ta vzgoja in discplina pomembna v večjih me
stih in zgoščenih industrijskih naseljih, kot so na primer Mo
ste. V zvezi s tem smo zaprosili za razgovor komandirja postaje 
v Mostah EDA JERMANA, da nam odgovori na nekaj vprašanj.

Kako se v praksi izvaja te
meljni zakon o varnosti v pro
metu?

— Namen novega zakona o 
varnosti v prometu je v tem, 
da se izboljša varnost udele
žencev v cestnem prometu. Po 
določilih tega zakona je za
upana skrb za varnost prome
ta razen organom za notranje 
zadeve (milice) tudi vsem 
družbenopolitičnim skupno
stim in njihovim organom, de
lovnim organizacijam, ki skrbe

za gradnjo in vzdrževanje 
cest, vsem organizacijam, ki 
uporabljajo vozila v cestnem 
prometu in tudi vsem obča
nom.

Zakon predvideva, da se mo
ra promet odvijati tako, da 
osebe in vozila niso ovira v 
prometu, da ne povzročajo ško
de in da ne spravljajo v ne
varnost zdravja in življenja 
ljudi. Menim, da občani z do
ločili novega zakona še niso 

(Nadalj. na 6. str.)
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hodka, s tem pa tudi na manj
šo dinamiko porasta sredstev 
za osebne dohodke in razšir
jeno reprodukcijo.

Od drugih gospodarskih pa
nog je treba posebej opozoriti 
na problematiko razvoja druž
bene obrti, ki nima potrebne 
stopnje porasta gospodarske 
moči. To je še toliko bolj pro
blematično, ker je prav' obrt 
ena od panog, ki bi se morala 
najhitreje razvijati. Neodgo- 
varjajoč razvoj potrjujejo tudi 
dejstva, da se znižuje število 
zaposlenih v obrti, kar ne
dvomno znižuje delovne zmog
ljivosti te panoge.

Nasprotno pa beleži družbe
no gostinstvo ugodnejši razvoj; 
ki bi ga bilo treba prav zato 
še posebej spodbujati za še 
hitrejši napredek.

povprečje v negospodarstvu v 
prvem polletju lanskega leta 
precej višje (gospodarstvo 58 
tisoč 200, negospodarstvo 70,000 
starih dinarjev).

Letošnje povprečje OD prve
ga polletja v negospodarstvu 
je 92.900 starih dinarjev, v go
spodarstvu pa 82.900 starih di
narjev. V negospodarstvu so 
se bistveno izboljšali osebni 
dohodki v otroškem varstvu, 
kjer so bili OD lansko leto pre
cej pod povprečjem. Tudi pov
prečni osebni dohodki v šol
stvu so na zadovoljivi stopnji, 
saj dosegajo povprečje v pr
vem polletju letošnjega leta 
100.200 starih dinarjev, in si
cer osnovne šole in gimnazija 
97.500, visolca šola za telesno 
kulturo in šolski center tiska 
iri papirja pa 112.000 starih di
narjev.

Na vogalu Zaloške ceste in Pokopališke ulice hitro raste iz tal 
nova stolpnica

Naraščanje dohodka je omo
gočilo, da so osebni dohod
ki v gospodarstvu še nadalje 
rasli, in to v precejšnji meri. 
Zato lahko ugotovimo, da stan
dard zaposlenih zaradi porasta 
življenjskih stroškov ni slabši.

Ko ugotavljamo gibanje 
osebnih dohodkov v gospodar
stvu, ne smemo prezreti dvoje 
pojavov in sicer:

1. da se je razlika povpreč
nih osebnih dohodkov rried po
sameznimi podjetji močno po
večala in znaša celo 100.000 
starih dinarjev (najnižji pov
prečni OD podjetja je 45.000, 
naj višji pa 146.000 starih di
narjev.

2. da so nekatere delovne or
ganizacije v obrti močno za
ostale v porastu osebnih do
hodkov in da je njihovo pov
prečje OD pod 50.000 starih 
dinarjev.

Na drugi strani pa ni mo
goče trditi, da so vse delovne 
organizacije porast svojih oseb
nih dohodkov vezale dosledno 
na doseženi delovni uspeh.

Ko že obravnavamo OD v 
gospodarstvu, je treba ugoto
viti, da so OD v negospodar
stvu prav tako v porastu, če
prav z nižjo stopnjo (gospodar
stvo 42 odstotkov, negospodar
stvo 32 odstotkov). Nižja stop
nja se pojavlja predvsem kot 
posledica dejstva, da je bilo

Investicije v gospodarstvu 
kažejo na občutno zmanjšanje 
kar je v skladu z načeli druž
bene politike. Ta se izpolnjuje 
tudi glede financiranja in 
strukture. Investicije se finan
cirajo s precej višjim deležem 
lastnih sredstev, njihova struk
tura pa se spreminja v korist 
opreme.

Z uresničevanjem izvoznih na
log ne moremo biti zadovoljni, 
saj he dosegamo vrednosti izvo
za lanskega prvega polletja, niti 
ne dosegamo lanske dinamike. 
Zalo bo potrebno v prihodnje 
prav zaradi splošne orientacije 
jugoslovanskega gospodarstva na 
mednarodni trg hitreje povečati 
obseg izvoza naših proizvodov.

Zadovoljiv razvoj gospodarstva
— vsaj v materialnem delu ozi
roma glede ustvarjanja sredstev
— je omogočil izpolnjevanje 
programiranih nalog tudi na 
drugih družbenih področjih. 
Zmernejše zahteve na področju 
družbenih služb, komunale idr. 
in razumljivejša stališča obča
nov do zmogljivosti občinske 
družbene skupnosti so ob pro
gramiranj dinamiki realizacije 
dohodkov proračuna omogočila 
zadovoljivo izpolnjevanje pro
gramskih nalog.

Visoka stopnja naraščanja 
osebnih dohodkov je omogočila, 
da se je glavni vir občinskega 
proračuna približal z načrtom

uspešno
predvideni dinamiki. Manjše za
ostajanje pri tem glavnem viru 
dohodkov je nadomestil priliv 
dohodkov iz nas’ova davkov, s 
čimer je bil načrt dohodkov pro
računa za I. polletje v celoti iz
polnjen. To je omogočilo nor
malno financiranje potrošnikov 
občinskega proračuna v mejah, 
določenih s programom družbe
nega razvoja občine.

Akutnj problem financiranja 
šolstva, ki je bil lani vse leto 
pričujoč v organih naše skup
ščine, se letos ne pajavlja v tako 
zaostreni obliki. S tem, da so 
finančna sredstva šolskega skla
da kolikor je mogoče zagotovlje
na po dinamiki letnega prora
čuna, lahko šole opravljajo za 
letošnje leto vse temeljne naloge 

v programiranem obsegu. Vse
kakor je to pripisati tudi močne
mu angažiranju prosvetnih de
lavcev, ki so se z razumevanjem 
vključili v nove družbene pogo
je. nastale po reformi.

Na področju socialnega var
stva so bile v I. polletju pro
gramske naloge izpolnjene v 
programiranem obsegu, le večja 
aktivizacija krajevnih skupnosti 
na tem družbenem področju ni 
v celoti uspela in bo potrebno v 
tej smeri še delovati.

Na področju kulture in pro
svete je bil zabeležen napredek 
predvsem z ureditvijo knjižnice 
Moste, ki je zato lahko precej 
povečala krog svojih bralcev; 
podoben razvoj je napravila tudi 
glasbena šola s prehodom v cen
ter za glasbeno vzgojo in izob
razbo, torej s temeljito reorgani
zacijo.

Zdravstvena služba deluje v 
nespremenjeni obliki in vsebini, 
opravljeno pa je bilo študijsko 
delo. ki se kaže v raznih pred
logih za reorganiziranje zdrav- 
s va na področju mesta. Kritično 
pa je stanje glede opravljanja 
nalog pri nudenju gospodinjske 
pomoči na domu in preti zaradi 
finančnih problemov ukinitev te 
dejavnosti, ki se je med občani, 
potrebnimi nege, že zelo uvelja
vila. .

Na področju varstva borcev 
zaostaja za programiranimi na
logami predvsem dodeljevanje 
priznavalnin in reševanje stano
vanjskih problemov, ki pa bo iz
boljšano z angažiranjerr- sred
stev iz sklada za razvoj družbe
nega standarda.

Telesna vzgoja se razvija pred
vsem v smeri, ki jo je začrtal 
program, to je razvijanje mno
žičnosti in kaže že vidne rezul
tate.

V komunalnem gospodarstvu 
izvršujemo naloge v programi
ranem obsegu. Komunalne na
prave vzdržujemo v pogojih, ki 
so bili predvideni ob sprejema
nju programa in se izražajo v 
vseh mogočih težavah in neod- 
govarjajočih stanjih. Toda kljub 
temu posebnih in izrazitih pro
blemov ni, oziroma se realizaci
ja ne oddaljuje od s programom 
začrtanega obsega. Vidnejše re
zultate smo dosegli pri investici
jah v komunalne na >rave s tem, 
da sta urejena dela Kajuhove in 
Povšetove ceste in z odstranitvi
jo več pomanjkljivosti glede 
urejenosti v Jaršah. Večje za
ostajanje pa lahko ugotavljamo 
pri komunalnem urejanju zem

ljišča s strani gradbenih podje
tij, predvsem zaradi težav v fi
nanciranju stanovanjske izgrad
nje.

Močnejše strokovno angažira
nje na področju urbanizma se 
odraža v večji stopnji načrtnega 
usmerjanja in zavestnejšega ob
likovanja zunanje podobe naše 
občine. To pa je tudi omogočilo 
hitrejše in kakovostno delo pri 
reševanju vlog družbenih in in
dividualnih graditeljev.

Znane spremembe v financi
ranju stanovanjske gradnje so 
začasno zavrle začrtano stopnjo 
družbene stanovanjske gradnje.

Na ostalih toriščih družbene 
dejavnosti izpolnjujejo progra
mirane naloge v okviru pro
gramskih predvidevanj.

Omembe vredno je zlasti fi
nanciranje dejavnosti krajevnih 
skupnosti, ki so tudi že prejele 
skoraj vsa sredstva, predvidena 
za letošnje leto.

Prav tako so v programiranih 
mejah izpolnjene tudi obvezno
sti do družbenopolitičnih organi
zacij, družbenih organov in Me- 
s.nega sveta.

Poseb.j je treba poudariti, da 
srn j uspešno uresničili združe
vanje sredstev iz gospodarstva 
za potrebe družbenega standar
da, ki bodo precej pripomogle k 
njegovemu napredku. Manj us
pešno je bilo združevanje s-ed- 
s’ev za potrebe strokovnega šol
stva, kar je povzročilo večje an
gažiranje sredstev proračuna. 
Zato bi bilo potrebno za korist 
splošnih družbenih dejavnosti v 
drugi polovici leta zbrati večj i 
sredstva iz delovnih organizacij.

Ob zaključku lahko ponovno ugotovimo, da se je naša ob
činska skupnost uspešno prilagodila novim družbenim pogojem, 
pri čemer je nemajhno vlogo odigral celoten družbenopolitični 
kolektiv, ki se je s polno zavestjo lotil letošnje težavne naloge.

AKTUALNI PROBLEMI URBANIZACIJE
Problem urbanizacije je danes zelo aktualen ne samo v naši ob

čini, marveč tudi drugod. O njem se vsak dan .mnogo piše, še več pa 

govori. Stališča in mnenja o tem vprašanju so zelo različna in včasih 

celo popolnoma nasprotna. Zato je bilo potrebno, da o tem sprego

vori tudi občinska skupščina Ljubljana Moste-Polje. Iz obširnega gra

diva, ki je pripravljeno za 23. sejo skupščine, smo izbrali nekatere 

bistvene probleme, ki se tičejo tega področja. V prihodnjih številkah 

pa bomo v nekaj nadaljevanjih objavili tudi ostalo gradivo.

Razvitemu samoupravnemu siste
mu in naglemu razvoju ustrezajo 
pravšni prostorski načrti. To velja 
še posebej za osnovne dokumente, 
urbanistični program in generalni 
načrt. Za zavarovanje urbanističnih 
koristi se zahteva trdnost projekti
ranih načrtov in posegov. General
ni urbanistični načrt mesta Ljub
ljane, ki je bil že sprejet, je re
zultat večletnega zbiranja podatkov 
glede proučitve zmogljivosti terena, 
gostote prebivalstva, ugotovitve po
treb širšega prostora kot upošteva
nja norm in meril izrabe zemljišč 
itn. Tako predstavlja GUN vodilo 
urbanistične politike in okvir osnov
nih razvojnih pogojev.

Urbanizaciji v občini je GUN 
okvirni napotek in kazalec smernic, 
ki narekuje namembnosti bodočih 
in že sedanjih površin ter predstav
lja stopnjo dosedanjega urbanistič
nega delovanja, regulacijskih na
črtov itn. S sprejetjem GUN je 
končno izpolnjena tista vrzel, ki 
odpravlja osnovne probleme načrt
ne urbanizacije, hitrejšega razvoja 
občin in mesta kot celote.

Po sprejetju GUN se je formirala 
tudi občinska urbanistična politika, 
ki je nekako od leta 1960 prevze
mala pristojnost oblikovanja. Re
gulacijski načrt iz leta 1964 je bil 
pred GUN prvi temeljni urbanistič
ni dokument, ki je nakazoval obseg 
urbaniziranih površin. Na podlagi, 
tega načrta so bili izde'ani posa
mezni zazidalni načrti.

Sprejetje GUN in splošni dvig 
življenskega standarda ;e občane 
spodbudil k temu, da so se začeli 
v vedno večjem številu odločati za 
gradnjo, kar je povečalo število 
zahtevkov za izdajo zazidalnih po
datkov. Pravilnoma pa je mogoče 
izdajati lokacije samo na področ
jih, za katera obstaja Izdelana in 
potrjena urbanistična dokumentaci
ja. Občinska uprava je zašla v sko

raj nerešljiv položaj, saj se Inve
stitorji odločajo za gradnjo pred
vsem na svojih ali na odkupljenih 
zemljiščih, ki so ali pa tudi ne po 
GUN določena za stanovanjsko 
gradnjo in večinoma niso urbanizi
rana.

Stanje po posameznih področjih 
občine — glede na urbanistično do
kumentacijo — je naslednje:

S - 11 - Zalog, S - 12 - Nove Jarše.
Od vseh dvanajstih sosesk je do 

sedaj dokumentirana in potrjena 
urbanistična dokumentacija od vseh 
za to odgovornih forumov (enome
sečna razgrnitev na terenu, zbor 
volivcev, svet za gradnje in urba
nizem, občinska skupščina, mestni 
svet) za naslednje zazidalne načrte:

1. zazidalni načrt za vzhodni dei 
soseske S 1 Moste (območje med 
Kajuhovo ul., Zaloško c., Pokopa
liško c., Ul. V. Pregarčeve in že
lezniško progo Ljubljana-Zalog). 2. 
zazidalni načrt soseske S — 6 Po
lje, 3. zazidalni načrt soseske S — 11 
Zalog, 4. zazidalni načrt soseske S 
— 12 Nove Jarše, 5. zazidalni načrt 
(dopolnilna zazidava) Gmajna, 6. 
zazidava v Zadvoru, 7. lokacija in
dividualnih hiš v Zajčji Dobravi, H. 
načrt ureditve ob Kavčičevi ulici, 
9. regulacijski načrt Zajčje Dobra-

Staro in novo:

ob Zaloški cesti, 
prav nasproti 
bencinske črpalke, 
stoji stara hiša, 
katere dimnik 
se lahko vsak čas 
zruši na mimoidoče

Regulacijski načrt občine je pred
videl na mestnem območju 12 so
sesk :

S — 1 — Moste, S — 2 — Kodeljevo, 
S — 3 — Stepanja vas, S — 4 in S — 5
— FuMne, S — 6 — Polje, S — 7 — 
Slape, S - 8 - Vevče, S - 9 - Polje
- So’a. S - 10 - Zajčja Dobrava,

ve — svet za gradbeništvo In urbfl" 
nizem.

Zn Zajčjo Dobravo in Zadvor s‘a 
izdala skupno soglasje rcpublišk1 
urbanistični In republiški sanil 
Inšpektorat.

nltarnl

Nadaljevanje na 3. str.
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Aktualni problemi urbanizacije
Nadaljevanje z Z. strani 

Načrti, ki so v postopku za po
trditev :

1. soseska S — 3 — Stepanja vas — 
severni del, imenovan Stare Moste 
(predel med Ljubljanico in Zalo
ško cesto) — zbor volivcev, 2. sose
ska S — 7 — Slape — zazidalni pred
log v treh variantah — razgrnitev,
3. soseska S - 8 - Vevče — mestni 
svet, 4. dopolnilni zazidalni načrt 
Kodeljevo — mestni svet, 5. dopol
nilna zazidava v Zadvoru — zbor 
volivcev, 6. zazidava med Litijsko 
cesto, Kamnoseško ulico in Hrušev- 
sko cesto — razgrnitev, 7. zazidava 
med Zaloško cesto in železnico — 
zbor volivcev.

Načrti v izdelavi:
l. zazidalni načrt Zajčje Dobrave, 

2. regulacijski načrt Kašlja, 3. zazi
dalni načrt dela soseske S — 1 — 
karčji 17 in 18 (območje med želez
niškimi progami Ljubljana—Zidani 
most in Ljubljana-Novo mesto).

Za izvenmestno območje je v pri
pravi sprememba sklepa o določitvi 
vplivnih področij zaradi nove širše 
določitve površin za gradbene na
mene.

Pri pregledu realizacije teh urba
niziranih površin ugotavljamo, da 
ni nobena dokončno izgrajena, to 
se pravi, da je na voljo še dovolj 
lokacij celo za večje objekte, tj. 
objekte družbenega značaja. Po
trebno je poiskati možnosti finanč
ne realizacije, morda na pobudo 
gradbenih podjetij - gradnja za 
trg — stanovanjskih podjetij ali pa 
Posameznikov, kar velja tudi za 
gradnjo večjih garažnih zgradb (Ko
deljevo, S — 1 — Moste).

Lokacije za individualne gradnje 
Po potrjeni dokumentaciji so prak
tično vse oddane — razen vrstnih 
hiš, ker Je taka gradnja individu
alno težje izvedljiva že s tehnične 
strani.

Številčni podatki že oddanih lo
kacij, potrjena dokumentacija še 
Preostalih in v bodoče prostih po
novno potrjenih projektiranih na

črtov v tem letu nam naravno po
kažejo stanje potreb:

1. še proste lokacije, 2. lokacije 
po nepotrjenih in 3. po novonaro- 
čenih načrtih.

Ti številčni kazalci o vodilnih ele
mentih občinske urbanistične poli
tike pri pridobivanju novih povr
šin za reševanje stanovanjskega 
problema. Poglavitna naloga urba
nistične politike naj bi bila zago
tovitev lokacij za individualno 
gradnjo in usmerjanje interesen
tov v urbanizirana področja po eni 
strani, po drugi pa usmerjanje grad
benih podjetij v nedokončane urba
nizirane predele ter čuvanje še pro
stih površin.

Proračunska sredstva občine, ki 
so bila dana za urbanistično doku
mentacijo v letošnjem letu, bodo 
porabljena izključno za načrte za 
individualno gradnjo in za regula
cijske načrte. Zal ta sredstva ne 
zadoščajo za izdelavo projektov ko
munalnih naprav.

Iz pregleda je razvidna poraba 
finančnih sredstev za urbanistično 
dokumentacijo po proračunu občine 
od leta 1959 do 1966:

leto znesek v
1959 1.888
1960 3.060
1961 15.440
1962 124.944
1963 173.518
1964 167.043
1965 98.501
1966 150.000

Skupaj 734.394

Iz tega pregleda je razvidno, da 
porast sredstev v vseh letih ni so
razmeren z razvijajočimi se in ved
no zahtevnejšimi potrebami po na
črtni urbanizaciji.

Problem garažiranja postaja ved
no bolj pereč predvsem na pod
ročjih (Kodeljevo, soseska S — 1 — 
Moste), ki so bila gosto zazidana 
še v času, ko ni bila upoštevana 
urbanistična norma glede potreb
nega števila parkirnih mest za vo-

Kljub temu, da imamo v 
naši občini več družbenih 
domov, ki so namenjeni 
kulturnim dejatmostim, je 
malo kulturnih društev, ki 
bi se lahko pohvalila, da 
imajo za spoje delovanje 
primerne, prijetne prostore, 
kjer se ljudje radi zbirajo, 
kjer nemoteno delajo ali se 
pripravljajo za nastope. 
Nihče več se ne čudi, da 
marsikatera kulturniška 
skupina še danes vadi v 
privatnih stanovanjih in 
neogrevanih prostorih.

DPD Svoboda v Mostah 
ima svojo dvorano, tudi 
garderobe in celo konferen
čno sobo. Na prvi pogled 
je vse lepo urejeno. Druš
tvo plačuje (dokaj visoko) 
najemnino, v domu pa živi
ta tudi gospodar in snažil
ka, ki naj bi skrbela, da 
družbena lastnina ne bo 
propadala. Vse življenje, ve
zano na te prostore, bi res
nično lahko teklo v najlep
šem redu, če...

Najemnik teh prostorov 
je nedvomno DPD Svoboda 
iz Most, saj plačuje najem
nino. Toda dvorano upo
rabljajo tudi druge družbe
ne organizacije za svoja 
stalna in občasna sestaja
nja. Na začetku so izvolili 
hišni svet, ki pa je svojo 
funkcijo opravljal očitno 
malomarno in tako se je 
začelo. Glede na to je igral
ska skupina DPD Svobode, 
ki se je v dvorani največ 
zadrževala, sestavila urnik 
dela in ga predložila tudi 
drugim uporabnikom dvo
rane. Vseeno pa se zgodi, da 
mnogokrat preprosto ne 
morejo v dvorano, ker ima 
že neka druga organizaci
ja tu neodložljiv sestanek. 
Navadno se razvije pogo

vor, najprej v mejah pri
jateljskega prepričevanja, 
postaja pa vse ostrejši in 
rezultat vseh izrečenih be
sed je, da ena od skupin 
ogorčeno odide. Kdo je kriv 
teh nepredvidenih srečanj?! 
Poleg družbenopolitičnih or- 
ganizaij »aktivno sodeluje« 
ob neupoštevanju urnika 
seveda, tudi gospodar do
ma, ki na svojo pobudo od
pira in zapira dvorano, 
sprejema in zavrača proš
nje in tako neposredno po
maga k takim srečanjem. 
Takole pravijo člani igral
ske skupine: »Na predve
čer revije dramskih skupin 
smo hoteli še zadnjikrat 
ponoviti pripravljeno ve
seloigro, a dvorana in oder, 
ki smo ju za generalno va
jo res potrebovali, sta bila 
že zasedena, čeprav smo s 
točnim urnikom obvestili 
vse, ki tudi uporabljajo te 
prostore. Ce bi se to zgo
dilo prvič, bi vse pripisali 
nesporazumu, ker pa se to 
pogosto ponavlja, smo pre
pričani, da nam gospodar 
ni posebno naklonjen. Mno
gokrat smo sredi zime de
lali v neogrevanih prosto
rih, za sestanke drugih or
ganizacij pa je gospodar vse 
tri prostore prav marljivo 
ogreval. Ljudje, ki so sprva 
radi prihajali ob svojih 
prostih večerih na delo pri 
nas, so počasi zapuščali na
šo skpino, ki edina še de
luje. Le koga bo delo v 
takih pogojih še vabilo?« 
Čeprav so prizadeti opozar
jali na stanje v domu in je 
bilo napravljenih precej ko
rakov za rešitev tega prob
lema, je ostalo do danes vse 
po starem. V takih pogojih 
se bo skupina, ki je doslej 
s težavo životarila, pa bila 
edina oblika dela DPD, slej

žila in motorizacija še ni bila tako 
razširjena, kot Je danes. Zazidalni 
načrti za nove predele upoštevajo 
urbanistično normo (1 vozilo na 
družino — trije člani). Problem ga
ražiranja ni rešljiv z izdajanjem lo

Na teh področjih (Kodeljevo, S 
— 1 — Moste) je rešljiv problem v 
večjih garažnih hišah.

Problem črnih gradenj je morda 
iskati v izbiri površin za urbaniza
cijo (teritorialno), dejstvo pa je da

sta dolgotrajno potrjevanje načrtov 
in zakonodaja bistveni oviri. Naj
večja ovira pri vodenju urbanistič
ne politike pa je vsekakor lastni
štvo zemljišč, ki je največkrat vzrok 
za odločitev v črno gradnjo. Naj
več črne gradnje je na obrobnih 
predelih mestnega območja (pod 
Golovcem in vaseh ob Savi), žari
šče pa je v Kašlju in Zadvoru.

Število evidentiranih črnih gra
denj je trenutno 128.

Naloge, ki zahtevajo pravočasno 
reševanje pri usmerjanju urbani
stične politike, so pogojene z ved
no večjim odločanjem števila pre
bivalcev za gradnjo v svoji režiji, 
z nesorazmerjem v ceni stanovanja 
v bloku ali v individualni hiši z 
neurejenostjo komunalnih naprav 
in z zemljiško politiko. Reševanje 
le-teh zavisi od finančnih zmoglji
vosti, skupnega jezika vseh ljub
ljanskih občin, mestnega sveta, 
strokovnih služb, zakonodaje itn.

2 j'-* *

Dela pri urejanju Kajuhove ceste v dolžini 400 m dokaj hitro 
napredujejo. Ce bo ugodno vreme, bo ta del ceste nared že 

sredi novembra letos
kacij za garaže kot provizorije niti 
ni priporočljiv, ker istočasno od
vzemamo prostor zelenim površi
nam, otroškim igriščem, peš potem 
itn.

Naloge občine pri usmerjanju urbanizacije je temeljito poznava- 
| nje področja, prebivalstva in vseh dejavnikov, ki lahko vplivajo na 

j!) urbanizacijo (razvoj stanovanjskega gospodarstva, gospodarski polo
ti žaj itn.). Z upoštevanjem vsega tega sc šele lahko lotimo organizacij« 
! načrtne graditve.

Zbrana precejšnja sredstva 
za družbeni standard

Kot je znano, je bil na začetku tega leta ustanovljen 
splošni zbor sklada za združevanje sredstev, namenjenih za 
skupne občinske in mestne potrebe. O tem smo že pisali v 
januarski številki Nsk, sedaj pa poglejmo, koliko je teh sred
stev zbranih:

Predvidoma bi morali do 
konca tega leta zbrati 160 do 
170 milijonov starih dinarjev, 
do 8. septembra letos pa je 
zbranih 110 milijonov. Zbrana 
sredstva bodo v prvi vrsti na
menjena za gradnjo ljubljan
ske bolnišnice, za vzgojno-var- 
stvene zavode v občini in za 
stanovanja borcev. Do sedaj

ko prej razšla. Po dveh le
tih upajo, da jim bo uspelo 
pripraviti občni zbor druš
tva, kjer bodo med drugim 
govorili tudi o dvorani. To
da, če bodo v svojih priza
devanjih ostali preveč 
osamljeni, če bodo proble
mi na področju kulture res 
samo stvar kulturnih de
lavcev, v tem primeru čla
nov DPD Svobode iz Most 
in morda še peščice ljudi, 
se stanje še dolgo ne bo 
obrnilo na bolje. Odločno 
nasprotujejo mnenju, da bi 
sporne prostore uporabljala 
samo DPD Svoboda, priča
kujejo le, da bodo našli 
skupni jezik z vsemi upo
rabniki dvorane, tako pre
prečili neprijetna srečanja 
in kopico hudih besedi, dom 
pa bo tako dobil pravo 
vlogo.

11

zbrana sredstva 
takole:

so razdeljena

Združevanje sredstev v taki 
obliki pa je pomembno pred
vsem zato, ker močno razbre
menjuje občinski proračun. Ta
ko sredstva iz proračuna lahko 
uporabimo za razne komunal
ne potrebe. Zato je tudi po
vsem razumljivo, da so ustano
vitelji sklada naleteli na ra

Nasmejana lička otrok v vzgojnovarstvenem domu na Kodeljevem
-

To je ena stran proble- JJg 
ma. Upajmo, da bomo — 
če ne že prej — vsaj na .y 
bližnjem občnem zboru DPD \ 
Svoboda iz Most, slišali, po- gjj 
leg takih problematičnih jg§ 
stvari, tudi kaj bolj spod- | 
budnega.

— za ljubljansko bolnišnico 
40 milijonov,

— za stanovanja borcev 48 
milijonov,

— za vzgojno-varstveni za
vod na Kodeljevem 17 milijo
nov starih dinarjev.

Ta objekt na Kodeljevem je 
že preurejen in lahko sprejme 
do 200 šolskih otrok. Poleg te
ga je predvidenih 10 milijo
nov starih dinarjev za uredi
tev otroškega vrtca v Slapah, 
ki bo lahko sprejel do 30 
otrok, predvsem dojenčkov. 
Preostala sredstva pa bodo 
uporabljena za preureditev šo
le na Prežganju in za uredi
tev otroškega vrtca v Jaršah, 
ki je funkcionalno usposob
ljen, vendar skupščina nima 
denarja, da bi objekt odkupila 
od gradbenega podjetja Zidar. 
Kot je razvidno iz gornje raz
delitve sredstev je posebna po
zornost posvečena urejanju 
vzgojno-varstvenih zavodov. V 
današnjih pogojih, ko sta oba 
roditelja zaposlena in nimata 
kje puščati otroka, je to zelo 
potrebno.

zumevanje v vseh delovnih or
ganizacijah, ker le-te vedo, da 
gre za koristno stvar.

Nekatere gospodarske orga
nizacije še niso povsem izpol
nile letošnjih obveznosti do 
sklada, tako da je ostalo še 
neporavnanih okrog 40 mili
jonov starih dinarjev, upamo 
pa, da bodo to storile do kon
ca leta.

Za naslednje leto je v načr
tu, da bi nadaljevali z zdru
ževanji sredstev, ker se je iz
kazalo, da je to dobra stvar 
in v resnici edini možni način 
pridobivanja sredstev zunaj 
proračuna. V tem smislu bo v 
novembru sklican splošni zbor, 
ki ga tvorijo občinska skup
ščina, občinskj sindikalni svet 
in občinski odbor SZDL. Smo
ter tega sestanka naj bi bil, 
da se delovne organizacije pri
dobijo za zbiranje sredstev tu
di v naslednjem prorač. letu.

Morda je omembe vredno 
tudi to, da bodo borci dobili 
40 stanovanj od skupnega šte
vila 70, kolikor jih še nima 
stanovanja.
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Nit je stekCa Obrat kemične tovarne Moste VULON je 
nit, ki se vije iz oddelka v oddelek,

Zunanjost obrata Yulon

Ceprw formalne svečane otvoritve še ni bilo, je v novem 
obratu vse tako, kot da tovarna že dolgo proizvaja.

Izmene delavk in delavcev se vrstijo, štirikrat na dan 
se zamenjajo delovne skupine; proizvodnja mora teči nepre
kinjeno in ne sme zastati niti za hip.

- VULON >VULON

VULON
je prva 
in trenutno 
edina
jugoslovanska 
tovarna 
te vrste

Kolektiv je mlad in delovne izkušnje šele pridobiva. V 
tako imenovanem tekstilnem in kemičnem delu obrata so vsi 
novinci. To so žene in dekleta, katere je posebna komisija iz
brala na podlagi testiranja in zdravniških pregledov. Izbor 
je bil koristen, saj so mnoge v kratkem času pokazale ročne 
spretnosti, ki so lastne delavkam z večletno prakso, 

o

Priprava nitk za toplotno fiksiranje

Glavna komandna 
plošča v kemijskem 
oddelku. Vse na
pake tukaj takoj 
registrirajo in ne
katere automalično 
popravijo. To o- 
pravlja en sam de
lavec. Kot je raz
vidno na sliki, ima 
delavec pred seboj 
telefon in mikrofon 
in prizadeti odde
lek takoj obvesti o 
morebitni okvari.

A

A

A

V obratu Vulon pa se še vedno bojujejo s težavami. Mor
da predstavljajo največjo pomanjkljivost industrijska para, 
katero sedaj proizvajajo z navadno lokomotivo, pozneje pa 
jo bo Vulon dobival iz bližnje Toplarne. Para ima v tej to
varni veliko vlogo. Od količine pare, t. j. 5 ton dnevno, je 
pravzaprav odvisno vse, kar sc v končni fazi odrazi v kva
liteti niti. S priključkom na Toplarno bo seveda ta skrb od
padla.

Navijalni stroj s prvim navitjem yulonskih nitk
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začel z delom, stekla je prva dragocena 
kjer se tani, ohlaja, navija...

Sodobni preizkus pred sprejemom v delovno razmerje za novi 
obrat je bil koristen. Delavke, ki so pokazale na testiranju do
bre rezultate, so se novemu delu presenetljivo hitro privadile. 
V kemičnem in tekstilnem delu obrata so zaposlene izključno 
žene. Pri takem delu se zahteva zlasti budno oko in ročna 

spretnost: d davke pravkar nastavljajo niti

Tekstilni laboratorij, v katerem opravljajo analize vlaken

Ko je tekla beseda o ekonomiki podjetja, je direktor pod
jetja Vclibor Radisavljevič dejal, da brez pomoči in razume
vanja mnogih jugoslovanskih podjetij, kot Svila — Maribor, 
Pletenina — Ljubljana, »Nonča Kamišova« — Titov Veles, 
“Stcvan Dakič«« — Zemun, Prizrenka — Prizren, MTČ — Ča
kovec, VIS Varaždin, Beti — Metlika, Punjc — Kostanjica, 
Sik — Sarajevo, Commerce — Ljubljana, Ilcmpro — Bco- 
firad, Nlva — Novi Sad in »Jadran« — Zagreb, ki so posodila 
Kemični tovarni Moste prek Splošne gospodarske banke več 
kot milijardo starih dinarjev, ne bi še uspeli dokončati obrata 
Vulon. Ta solidarnost podjetij je tudi eden redkih primerov 
v Jugoslaviji, potrjuje pa, da je razumevanje jugoslovanske 
tekstilne industrije dalckovldno in pametno. Skoraj vsi proiz
vajalci tekstila bodo namreč tudi odjemalci večjih ali manj
ših količin yulon niti.

O novem obratu Vulon bomo v našem glasilu še poročali 
i« seznanjali občane z delom in življenjem tega kolektiva.

*••••

VULON-VULON

Smrad in mrčes sredi Ljubljane
PREDVSEM JE TREBA UPOŠTEVATI ZDRAVJE LJUDI — 
DEL PROIZVODNJE V TOVARNI KLEJA BO TREBA PRE
SELITI — NERAZUMLJIV ODPOR NEKATERIH STRO
KOVNJAKOV IN STROKOVNIH SLUŽB — PROBLEM DO
BIVA VSE BOLJ POLITIČNE DIMENZIJE. ________

Pred kratkim je bilo na pobudo občinske skupščine 
Ljubljana Moste-Polje sklicano v tovarni kleja posvetovanje, 
ki so se ga udeležili predstavniki krajevne skupnosti in kra
jevnega odbora SZDL Zelena jama, nekateri odborniki ob
činske skupščine in občinskega odbora SZDL ter zastopniki 
samoupravnega organa in vodstva podjetja. Predmet razprave 
je bilo vprašanje, kako preprečiti širjenje smradu, ki ga pov
zročajo kupi kosti in kože ter jih podjetje dovaža sem kot 
surovino za predelavo.

Ta problem obstaja že, odkar 
je podjetje pred 84 leti začelo 
obratovati. Toda vse do povoj
nih let ni izstopil v tako ostri 
obliki kot sedaj, ko so z inten
zivno gradnjo v neposredni bli
žini tovarne nastala nova nase
lja. O nevarnosti okuženja oko
lice -in neznosnega smradu, ki se 
širi daleč naokrog, predvsem v 
letnih mesecih, je bilo že mno
go govora. Na to so opozarjali 
dnevniki, drugo časopisje in te
levizija. Številni občani s tega 
območja so pri pristojnih de
javnikih vložili že nešteto pro
šenj in pritožb. Predstavnik KS 
Zelena iama je na sestanku pre
bral pismo nekega občana, v ka
terem le-ta med drugim piše tu
di tole:

»Če bi kdorkoli prišel pogle
dat to okolje v poletnih mese
cih, ne bi mogel niti na eni hiši 
razpoznati barve sten, ker so zi
dovi dobesedno črni od muh; 
prav taki so pločniki in ceste. 
Muhe prodro v notranjost hiš 
skozi še tako skrbno zaprta 
okna in onesnažijo vse predme
te, na katere sedajo. Ker pa so

muhe okužene in zastrupljene 
(tovarna uporablja proti muham 
strup), obstaja resna nevarnost 
zastrupitve in okuženja ljudi.«

Predstavniki tovarne so na 
tem posvetovanju povedali, da 
je edina ugodna rešitev tega 
problema, da se drobljenje in 
ekstrakcija kosti ter del proiz
vodnje kož preseli nekam dru
gam zunaj Ljubljane.

Morebitno lokacijo v bližini 
Novega mesta, kj za sedaj naj
bolj ustreza, so si že ogledali. 
Tako bi surovino predelovali v 
produkte tam, finalne izdelke pa 
tukaj v Ljubljani, kajti proces 
proizvodnje od polproizvoda do 
končnega izdelka ne povzroča 
smradu in ne more biti paša 
muham. Lahko bi tukaj pri to
varni izdelali zaprte betonske 
bunkerje, toda če so kosti za
prte, se razkrajajo. Morajo biti 
namreč zunaj na zraku in se 
6 do 8 dni sušiti. Računajo, da 
bi s 150 milijoni S dinarjev to 
preselitev lahko izvedli, in sicer 
približno v 18 mesecih. Objekti 
morajo biti zgrajeni v gozdu, 
vsaj 2 do 3 km zunaj naselij in

v bližini ceste ali železnice. Za
stopniki podjetja so tudi pove
dali, da so doslej skušali uniče
vati mrčes z raznimi kemičnimi 
sredstvi toda bilo je vse zaman. 
Mrčes je trdoživ, zarod se kar 
naprej množi. Nekaterih strupov 
pa ns smejo uporabljati, čeprav 
so zelo učinkoviti, ker stoji ob
rat sredi naseljenega okolja. V 
gozdu bi bilo to možno in tam 
uničujejo mrčes tudi ptice.

Dejstvo je tudi, da so take to
varne v drugih državah prav ta
ko v mestih, zunaj njih pa le 
tisti del proizvodnje, ki povzro
ča smrad. Menimo, da ne bi bi
lo prav, če bi stroške preselitve 
prevzela v svoje breme tovarna 
sama. Ta problem bi morali re
ševati s skupnimi močmi. Resda 
150 milijonov starih dinarjev za 
Ljubljano ni veliko, za samo to
varno pa je. V tem pogledu vod
stvo podjetja ni naletelo na ra
zumevanje niti pri mestnem sve
tu niti pri republiškem svetu, 
čeprav je bil ta problem že več
krat aktualen, a podjetje ni ime
lo denarja za preselitev. Pred
stavniki podjetja menijo in upa
jo, da bo delavski svet v naj
krajšem času sprejel sklep o pre
selitvi tistega dela proizvodnje, 
ki povzroča smrad, iz Ljubljane, 
in to v skrajni sili tudi na lastno 
breme, četudi ne bi bili deležni 
finančne pomoči od drugod. O 
sklepih delavskega sveta bodo 
pravočasno obveščene vse kra
jevne skupnosti in prek njih vsi 
prizadeti občani.

Mimogrede naj omenimo, da 
je na območju naše občine še 
precej primerov, da neodgovorni 
odlagajo smeti in druge odpad
ke na mesta, kjer to ni dovolje
no in primemo. S tem pa ne 
samo da kršijo sanitarne pred
pise, pač pa predvsem ogrožajo 
svoje zdravje in zdravje drugih 
ljudi.

Jlakamet
Začelo se je novo Šolsko leto. z 

njim nove šolske obveznosti in 
Spoitna tekmovanja. Kot že nekaj 
let nazaj je program športnih tek
movanj osnovnih šol še vedno isti. 
Prvi začno s tekmovanji rokome
taši, ki so doslej odigrali že dve 
koli. Kot kaže so letos najbolje pri
pravljeni fantje iz osnovne šole 
Kette-Murn, med dekleti pa prav 
gotovo ne bo nihče kos igralkam 
osnovne šole Vide Pregare. Razve
seljivo je. da so se popravile tek
movalke iz osnovne šole Kette- 
Murn, saj ima ta šola najboljše po
goje za trening. Vendar pa odličnim

Z novimi predpisi o gospo
darjenju s stanovanji so hiš
nim svetom v precejšnji me
ri odvzete tiste pravice, ki so 
jih doslej imeli. Tu gre za 
celo vrsto pristojnosti, ki jih 
ne bi naštevali, ker je jav
nost prek dnevnega časopisja 
z njimi že seznanjena. Zato 
je tudi razumljivo, da je zad
nje čase dejavnost hišnih 
svetov močno zmanjšana. Ču
titi je nekak odpor in neza
upanje do stanovanjskega 
podjetja. Ta ugotovitev je bi
la izrečena tudi na nedavnem 
posvetovanju predstavnikov 
krajevnih skupnosti na mest
nem območju naše občine. 
Treba bo nujno nekaj uredi
ti, da se odnosi na relaciji: 
stanovanjsko podjetje — hiš
ni sveti — stanovalci uskladi
jo in najde se čim bolj zado
voljiva rešitev. V zvezi s tem 
namerava stanovanjsko pod
jetje naše občine sklicati že v 
mesecu oktobru rajonsko po-

igralkam osnovne šole Vide Pre
gare še dolgo ne bodo kos.

V obeh konkurencah pa je treba 
pohvaliti osnovno šolo Sostro, ka
tere igralci in igralke so za tako 
slabe pogoje v kakršnih delajo po
kazali presenetljivo znanje.

Rezultati:
Pionirji: Vide Pregare: Polje 2:2 

(0:1), Kette-Murn : V. Pregare 19:3 
(5:3), Slovan II. : Kette-Murn 23:10 
(10:4), V. Pregare : Sostro 14:9 (7:5), 
Kette-Murn : Sostro 17:13 (9:6).

Pionirke: Vide Pregare : Polje 
8:0 (3:0), V. Pregare : Kette Murn 
100:2 (2:2), Kette-Murn : Sostro 11:2 
(7:2).

svetovanje s hišnimi sveti in 
posebej s stanovalci, na kate
rem bi skušali nastale pro
bleme skupaj rešiti. Razpra
va naj bi se sukala pred
vsem okoli pobiranja stana

rine, vodarine in pristojbine 
za tok, vzdrževanja stano
vanjskih objektov, točkova
nje in podobno. Dejstvo je, 
da večina hišnih svetov in 
stanovalcev naše občine še ni 
seznanjena z novimi predpi
si na področju stanovanjske 
zakonodaje. To pa je vseka
kor tudi eden bistvenih vzro
kov za nezaupanje do stano
vanjskega podjetja. Večkrat 
je slišati pikre pripombe sta
novalcev na rovaš pravilno
sti nedavnega točkovanja. V 
zvezi s tem se lahko vpraša
mo, ali ni bilo v redu oprav
ljeno prejšnje točkovanje ali 
pa to zadnje. Sicer bi bilo 
pa prav, da bi se prizadeti 
občani za take reči takoj ob
račali na pristojne strokovne 
službe, ki delujejo pri sta
novanjskem podjetju, kjer bi 
dobili potrebne odgovore.

Vse te in podobne neraz
čiščene probleme, ki jih do 
neke mere nujno poraja nova 
stanovanjska zakonodaja, bo 
treba postopoma, toda dosled
no in vztrajno reševati z 
medsebojnim zaupanjem in 
dobro voljo.

Pogled na del nove Povšetove ceste

Hišnim svetom 
več samoupravnih pravic
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Pozor, nimaš prednosti!
(Nadaljevanje s 1. strani)

povsem seznanjeni. Zato bi 
bilo potrebno, da si ne samo 
vsak šofer, temveč vsak ob
čan kupi ta zakon, ki je tiskan 
za javnost. Dobro bi bilo, če

ceste in odcep Zaloške na Po
kopališko cesto. Pokopališka 
cesta je zelo ozka, nepregledna 
in zelo. nevarna. Mimogrede 
naj omenim, da so naše ceste 
v Mostah od vseh ljubljanskih

prava gneča in takoimenova- 
no «-ozko grlo«. Posebno te
žavno je tu voziti zjutraj pred 
šesto uro in popoldne ob dveh. 
Sicer je ta predel zunaj naše 
občine, toda vseeno sem ga 
omenil, ker se tod vozijo v 
glavnem naši občani.

Kako je pa s prometnimi 
znaki?

— Poškodovane in izrablje
ne prometne znake vsako leto 
obnavljamo in jih po potrebi 
dopolnjujemo. Prav tako ob
navljajo vsako leto obeležja na 
cestah, kar pa ne zadostuje, 
ker jih dež in sneg hitro izpe- 
reta. Obeležja obnavlja komu
nalne« služba. Sodim, da bi jih

morali obnavljati vsaj dva
krat letno.

Imate morda kakšno posebno 
misel za naše bralce?

— Želel bi apelirati na ob
čane, naj upoštevajo promet
ne predpise, kor s tem skrbijo 
za lastno varnost in varnost 
drugih udeležencev v prometu. 
Predvsem pa priporočam, naj 
se vsak občan čimprej seznani 
s temeljnim zakonom o varno
sti v prometu in naj bi se 
z zavestno disciplino držali do
ločil tega zakona.

• Tovarišu Jermanu lepa hvala 
za odgovore, vsem občanom 
pa želimo vožnje in hojo brez 
nesreč!

Takole se konča neprevidna vožnja

bi ga v knjigarnah in kioskih 
v Mostah imeli na vidnem me
stu, da bi ga ljudje lahko ku
pili, kajti v njem je vrsta do
ločil, ki veljajo in so pomemb
na za vsakega občana. Zdi se 
mi tudi, da bi morali na šolah 
še bolj kakor doslej posvečati 
pozornost prometni vzgoji 
otrok, kajti le-ti so pogosto 
žrtve prometnih nesreč. Akci
je, ki jih vsako leto izvajajo 
šole ob mesecu prometa, so da
le do sedaj dobre rezultate, 
toda zdi se, da je to le samo 
občasna in nesistematična 
vzgoja.

Kdo so največkrat povzro
čitelji prometnih nesreč oziro
ma kršilci prometnih predpi
sov?

— Sodim, da so to najbolj 
pogosto kolesarji, mopedisti in 
pešci. Na območju naše občine 
opažamo, da kolesarji povzro
čajo nesreče predvsem v tako 
imenovanih »plačilnih dnevih« 
v gospodarskih organizacijah. 
Takrat se vozijo vinjeni, pono
či brez opremljenih luči — in 
nesreča je kaj kmalu tu.

Vzroki za nesreče so običaj
no izsiljevanje prednosti, vi
njenost, neupoštevanje promet
nih znakov in podobno.

Kateri odcepi so na področ
ju mestnega zemljišča naše ob
čine najnevarnejši in katere 
ceste so najbolj obremenjene?

— Glede na to, da je pod
ročje Most zelo gosto naseljeno 
in obenem tudi strnjeno indu
strijsko naselje, se promet od
vija s čedalje večjimi težava
mi. Predvsem to velja za 
Smartinsko cesto, ki je za se
danji promet preozka. Nadalje 
se s težavo odvija promet tudi 
pri železniški tovorni postaji, 
kjer v obeh smereh dovažajo 
in odvažajo dnevno na tisoče 
ton blaga. Z ureditvijo Kaju
hove ceste se bo sedanje sta
nje v veliki meri izboljšalo. 
Zelo obremenjena je tudi Za
loška cesta. Na tej cesti je tu
di največ nesreč. Samo v osmih 
mesecih letos je bilo 200 ne
sreč, med njimi sta bili dve 
tudi s smrtnim izidom.

Najbolj nevarni odcepi so 
križišče Kavčičeve in Središke

občin najbolj neustrezne in 
najslabše opremljene. Meja na
še občine sega do proge Ljub
ljana—Kočevje. Dvoje križišč 
na obeh straneh mostu čez 
Ljubljanico je prav tako sila 
nepreglednih in nevarnih. Ko 
so zapornice zaprte, nastane tu Majhna nepazljivost in nesreča je tu!

Mladinsko prestopništvo
Mladinsko prestopništvo je vedno večji problem pred

vsem mestnih območij in večjih industrijskih središč. Tudi 
na območju naše občine kaže tendenco porasta. V nasled
njem sestavku se bomo seznanili z nekaterimi perečimi pro
blemi mladinskega prestopništva v naši občini.

Najprej si oglejmo tabelo, ki 
prikazuje razvrstitev mladolet

nih prestopnikov po krajevnih 
skupnostih v letu 1965:

Jarše
Polje
Moste
Vevče
Zadvor
Kodeljevo
Hrušica
Zelena jama
Zadobrova
Zalog
Besnica
Lipoglav
Dolsko
Hrušica
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Ureja uredniški odbor, glavni 
in odgovorni urednik Bogdan 
Sturm. Naslov: Uredništvo in 
uprava NSK, Ljublj. Ob Ljub
ljanici 42/11. telefon 315-980. 
Tekoči račun pri NB Ljublja
na, občinski odbor SZDL Ljub
ljana Moste-Polje, Naša skup
nost 503-8-211. Celotna naročni
na 3,60 N dinarjev, polletna 1,80 
N dinarjev, posamezna številka 
0,30 N dinarjev. Tisk CZP Ko
čevski tisk, Kočevje. Klišeji CZP 
Ljudska pravica, Ljubljana. Po

lž gornjega prikaza je raz
vidno, da po številu mladolet
nih prestopnikov (MP) najbolj 
izstopajo krajevne skupnosti 
Vevče, Jarše, Polje, Moste in 
Zadvor. Ce bi primerjali to 
stanje z letom 1964, bi spozna
li, da je na območju naše ob
čine v letu 1965 naraslo število 
MP s 55 na 87, kar kaže za
skrbljujoč porast.

Med kaznivimi dejanji, ki so 
jih storili lansko leto MP, so 
na prvem mestu tatvine in vlo
mi, takoj za njimi pa lahke 
telesne poškodbe nad ljudmi. 
Materialna škoda, ki so jo pov
zročili pri vlomih in tatvinah, 
je milijonska in odpade na 
enega MP 78.635 starih dinar
jev. Skoda, ki so jo prizade
jali povzročitelji pri poškod
bah ljudi, pri požarih, promet
nih nesrečah in podobno, ni 
ugotovljena, je pa vsekakor 
večja kakor pri vlomnih tat
vinah.

Tako npr. je mladoletnik 
težko telesno poškodoval 19- 
letnega fanta, ki je zaradi po
sledic poškodb nezmožen za 
delo. Fant je padel v breme 
staršev, dasiravno je bil tik 
pred poklicno usposobitvijo.

Morda je zanimivo povedati, 
kako sta zavod za socialno de
lo in sodišče vzgojno ukrepala 
proti prestopnikom. Največ je 
bilo svetovanja in osveščanja, 
za tem strožje nadzorstvo za
voda za socialno delo, urejanje 
odnosov v družini MP ali na 
delovnem mestu, v šoli in po
dobno, 30 jih je bilo vključe
nih v vzgojno varstveni zavod 
in uk, drugi pa so bili poslani 
v prehodni mladinski dom v 
Jaršah ali v internat.

Ce se vprašamo, zakaj mla
dinsko prestopništvo v naši ob
čini narašča, potem seveda od
govor na to vprašanje ni pre
prost. Vzrokov za to je več in 
so naši javnosti že bolj ali 
manj znani, kajti o tem je bilo 
že mnogo napisanega. Tu je 
cela vrsta dejavnikov, ki po
sredno ali neposredno vplivajo 
na mladinsko prestopništvo. 
Zavedati se moramo, da mla
dinsko prestopništvo ni samo 
moščanski niti ne samo ljub
ljanski, pač pa lahko rečemo 
slovenski in jugoslovanski pro
blem. Pa tudi druge države se 
na tem področju ubadajo s 
podobnimi težavami. Ta ugo
tovitev pa nas ne sme razoro
žiti, da bi dejali: »Ne moremo 
nič storiti, tukaj smo brez mo
či!«

Kapitulirati bi bila največja 
napaka. Imeli smo še večje 
težave in probleme, toda ni
koli nismo vrgli puške v ko
ruzo. Dejstvo pa je, da tu in 
tam naletimo na takšno napač
no miselnost. Vsi vemo, da je 
treba nekaj storiti, toda kaj?

Dosedanji sprejeti sklepi s 
strani odgovornih dejavnikov 
so bili bolj ali manj deklara
tivni in so na žalost ostali le 
na papirju. Tako na primer je 
občinska skupščina lansko leto 
o tem dvakrat razpravljala, v 
novembru pa je občinski zbor 
ob velikem številu povabljenih 
strokovnjakov in družbenopo
litičnih delavcev sprejel kon
kretne sklepe. Ti sklepi so bi
li objavljeni v št. 11-12/65 Nsk. 
Nehote se vsiljuje vprašanje, 
ali so krajevne skupnosti, kra
jevni odbori SZDL in gospo

darske organizacije storile do
volj za ublažitev tega proble
ma. Ali so o tem razpravljali 
občani na zborih volivcev, 
mladinskih aktivih in podob
no?

Kaj smo konkretnega storili 
v občinskem merilu?

Jasen odgovor na ta vpra
šanja zahteva predvsem letoš
nji viden porast mladinskega 
prestopništva v naši občini, ki 
je že do sedaj presegel lansko
letno število. Izkušnje nas uči
jo, da s formalnimi sklepi in 
praznim besedičenjem ne bo
mo dosegli ničesar. Treba se 
bo lotiti konkretnejših vzgoj
nih ukrepov. Preden naj bi 
sklicali posvetovanje odgovor
nih družbenih dejavnikov v 
občini, gospodarskih organiza
cijah in v krajevnih merilih, 
bi bilo nujno potrebno ugoto
viti, kdo in v kolikšni meri je 
odgovoren, da lanskoletnih 
sklepov nismo dosledno izvaja
li. Ce je potrebno, naj nekdo, 
ki je pred družbo odgovoren 
za to dejavnost, za to pred to 
družbo tudi odgovarja. Dokler 
ne bomo stvari postavili tako, 
bomo še naprej beležili po
rast mladinskega prestopniš
tva. Vzgojni ukrepi, ki bodo 
rezultat skupnih naporov vseh 
družbenih dejavnikov, bodo 
nedvomno mnogo prispevali k 
zmanjšanju mladinskega pre
stopništva. To pa bo tudi olaj
šalo organom, ki izvajajo ta- 
koimenovane kurativne ukre
pe, kot so npr. organi LM, so
dišča, zavod za socialno delo, 
vzgojno-varstveni zavodi in 
podobno.

Naj za zaključek navedemo, 
da stane družbo mesečna 
oskrbnina v VVZ za enega pre
stopnika 70.000 starih dinarjev. 
V zavodu običajno ostane naj
manj leto dni do največ treh 
let. Ce se potem vme iz zavoda 
v neurejeno okolje in zopet 
zaide na kriva pota, potem je 
bilo vse delo zavoda zaman. 
Potemtakem se zastavlja vpra
šanje: ali so boljši preventiv
ni vzgojni ukrepi ali kurativni? 
Sicer so tudi ti zadnji vzgojni, 
toda mnogo ceneje in učinko
viteje je pravočasno ukrepati, 
kakor pa potem, ko je deli- 
kvent že storil kaznivo deja
nje.

Kratke vesti iz športa i
m Predsednik RK Slovan je postal 
tovariš Jože Borštnar po občnem i 
zboru, ki ga je imel klub konec r 
septembra. Tedaj so postavili tudi 
nov upravni odbor, ki bo širši od' 
dosedanjega.

£ Na odsluženje vojaškega roka je* 
odšel eden najzaslužnejših igralcev 
RK Slovan in slovenski reprezen
tant Janez Soklič. Poleg njega je- 
odšel tudi trener ženske ekipe ko
šarkaric Slovana Jože Vertelj, ki 
je pripeljal svojo ekipo tudi že v 
zvezno ligo, trenutno pa so prvaki
nje Slovenije.

£ Oba predstavnika v II. sloven
ski košarkarski ligi - Moste in Ze
lena jama - sta na lestvicah teh 
tekmovanj zelo nizko. Kot kaže, 
fantje ne vadijo. Se prej pa bo’ 
vzrok v tem, da ne iščejo mladih 
talentiranih igralcev.

M NK Slovan plačuje »dolgove« 
prejšnjega nenačrtnega dela. Tuji 
igralci, ki so nastopali v II. zvezni 
ligi, so odnesli pete, domačega za
ledja pa ni bilo. Tako so sedaj v 
slovenski ligi še brez točke, nasto
pajo pa skoraj izključno sami mla
dinci. Toda ob tem so vsi doma 
iz naše občine in je zanimanje ob
čanov večje.
H Drugi nogometni ligaš Slavi- 
ja je letos po dolgih letih »igranja 
v senci slave Kodeljevčanov« pri
šel na prvo pozicijo. Kljub nekaj 
poškodovanih igralcev (res imajo 
smolo s pošikodbami) so v vrhu 
Itesvice slovenske nogometne lige.

Kaj je z garažami
v Mostah in Kodeljevem?

Znano je, da smo v stanovanj
skih soseskah Moste in Kodelje
vo gradili stanovanja po prejš
njih urbanističnih normativih 
brez garaž. To je tudi ena več
jih pomanjkljivosti pri kom
pleksnem urejanju stanovanj
skih sosesk nasploh. V zvezi s 
tem in ker zelo hitro narašča 
število lastnikov avtomobilov, 
predstavlja to že sedaj za taka 
strnjena naselja, kot so Moste in 
Kodeljevo, resen problem. Sa
mo na Kodeljevem je okrog 206 
interesentov za garaže. Ce bi 
vsem tem odobrili lokacijo z.a 
gradnjo garaž, bi dobgsedno za
sedli vse zelenice, parke, peš 
poti, parkirne prostore in otroš
ka igrišča.

Zato je stališče metnega sve
ta in naše skupščine, da velja 
to vprašanje reševati s koncen
tracijo, tj. graditi velike garaž
ne hiše nad zemljo, pod njo in 
v več nadstropjih. Prav zato 
svet za urbanizem pri občinski 
skupščini ne more sprejemati 
prošenj za odobritev lokacije niti 
posameznikov in tudi ne majh
nim skupinam 5 — 6 prosilcev. 
Ce pa kdo od teh lokaci jo ven
darle dobi, gre lahko samo za 
provizorij na lastnem zemljišču 
— in še tega svet načelno ne 
odobrava.

Gradnja nekaj garažnih hiš 
na mestnem območju naše ob
čine je že v načrtu. Tako na pri
mer bomo gradili garažno hišo 
za področji Vodmat in Moste v 
trikotniku med železniškimi pro
gami Ljubljana—Zidani most in 
Ljubljana—Novo mesto. Cena 
garaže naj bi bila približno 706 
tisoč S din, kar je za današnje 
razmere še dokaj znosno. Na 
tem področju je občina Center 
zaprosila za gradnjo garažne hi
še. Naša občinska skupščina ie 
na to pristala, vendar pod po- 
gojem, da tudi naši stanovalci, 
ki tukaj stanujejo in so zainte
resirani, dobijo primerno število' 
garaž.

Predvidena je tudi gradnja K:1' 
ražne hiše v jami Na peči, v 
katero naj bi vključili tudi Pr0' 
store za otroško varstveno usta
novo in trgovski lokal.

Ureditveni načrt za vzhodnt 
del soseske 1 prav tako predvi
deva dve garažni hiši na pr°' 
štoru, ki ga zdaj zavzema ulic* 
Bratov Rozmanov s kapaciteto 
60 predelkov.
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Viharnik noče graditi hiše
ŽABAR: Zakaj pa ti, Vi

harnik ne zidaš? Kaj te nič 
ne mika, da bi imel na sta
ra leta svojo hišo?

VIHARNIK: Veš kaj, jaz 
sem že vse zamudil...

ŽABAR: Kako to misliš 
— »zamudil«?

VIHARNIK: Ce bi hotel 
imeti svojo hišo, bi moral 
začeti graditi že takoj po 
rojstvu: 5 let čakaš na grad * v

beno dovoljenje, 5 let zi
daš, 40 let plačuješ dolg, 
20 let pa razliko, ki je na
stala zaradi dviganja cen 
gradbenim storitvam, med
tem ko si čakal na gradbe
no dovoljenje!

^^

Pred letnim obračunom
NEKAJ MISLI OB PRIPRAVAH NA REDNE LETNE 

KONFERENCE AKTIVOV ZVEZE MLADINE NASE OBČINE

Cas. v katerem potekajo priprave na letne konference 
Jj aktivov ZM, je nedvomno izrednega pomena za mlade ljudi, 

ji To je čas živahne družbene dejavnosti v težnji za čim doslcd- 
!; nejšim uveljavljanjem ciljev gospodarske oziroma družbene 
|1 reforme, sklepov brionskega plenuma ZKJ in ne nazadnje 
j! uresničitev sklepov II. republiške konference Zveze mladine 
;j Slovenije. Vsi ti politični dogodki zahtevajo poglobljeno vklju- 
; čevanje Zveze mladine kot idejno-vzgojnc organizacije v 
lj družbena dogajanja. Zato je prav, da v nadaljevanju oarav- 
! navamo nekatera vprašanja, ki so važnega pomena za razvoj 
!| Zveze mladine v občini.

ZAOSTRENI ŽIVLJENSKI PO
GOJI MLADIH TERJAJO AN

GAŽIRANJE VSE DRUŽINE
Ko govorimo o pripravah na 

letne konference, ne moremo 
Prezreti razprav in sklepov lan
skoletne konference ObK ZMS, 
ki je temeljito spregovorila o za
ostrenih življenjskih pogojih 
htladih in se kažejo v možno
stih nadaljnjega šolanja, štipen
diranja, zaposlovanja, ukinjanja 
1>egresov, zapiranja vrat mladim 
strokovnjakom in odhajanju 
strokovne delovne sile v tujino, 
^sem tem in podobnim vpraša- 
hjem bodo morale konference 
dati svoj ton in preiti iz obdob
ja razpravljanj in sprejemanj 
sklepov v vsakdanjo življenjsko 
Prakso skupno s samoupravnimi 
0rgani in subjektivnimi silami.

Ker so vsa zgoraj omenjena
vPrašanja pomembna za celotno 
družbo, ne bo odveč, če bi v pri- 
ffavah na konference sodelova
la čimveč mladih ljudi in ob po
dleči članov samoupravnih orga- 
dov, zk. SZDL in Zveze sindi
katov organizirali široko razpra
va po aktivih o vsej problema- 
•'ki in le-to na konferenci pod
kupili z ustreznimi argumenti.

Prepričani smo, da bo le s 
lakim delom prišla do veljave 
°rSanizacija ZMS kot najširša 
^■houpravna tribuna mladih 
"ddi, polnih zaleta in avant- 
Sardne sile.

*KTIV ZMS NAJ BO ODRAZ 
INTERESOV IN ŽELJA 

MLADIH LJUDI
k^nogo upravičenih kritičnih 
A^ad je bilo naslovljenih na ra- 
?Uri dilem, ki so prisotne v Zve- 

‘ fnladine. Zato se nam zdi po- 
aeibno poudariti, da mora biti 

. ativ ZM odraz hotenj, mišljenj, 
^ dresov in želja mladih ljudi, 
^ naj prek posebnih interesnih 
|fJavnosti vključujejo v svoj 

R čimvečje število mladine. 
0ro'lto k° Potrebno prilagoditi 
in Rrarne dela gornjim oblikam 

Preiti iz zastarelih, okostene

lih in togih oblik dela k spro
ščenim, demokratičnim oblikam 
organiziranega dela Zveze mla
dine. Takšna usmeritev pa bo 
terjala vključitev čim širšega 
kroga naših občanov, ki se na 
ta ali oni način ukvarjajo z de
lom in vzgojo mladine. S tem 
pa bo tudi delo Zveze mladine 
postalo resničen odraz želja mla
dih ljudi.

ZVEZA MLADINE MORA PO
STATI SESTAVNI DEL SAMO

UPRAVNEGA SISTEMA
V demokratičnem razvoju na

še družbe in v doslednejšem sa
moupravljanju mora tudi Zveza 
mladine najti svoje mesto, ki ji 
po njeni vlogi in družbenopoli
tični funkciji pripada. Svoje in 
družbene probleme mora reše
vati v sodelovanju s samouprav
nimi organi. To pa bo mogoče 
doseči le z aktivnim sodelova
njem članov na zborih delavcev 
in volivcev, na javnih tribunah, 
proizvodnih konferencah in z 
delom mladih v samoupravnih 
organih. Omembe vredno se nam 
zdi, da se mladinska organiza
cija kot idejno-vzgojna organiza
cija energično zavzema za uspo
sabljanje in širjenje marksistič
ne znanstvene misli med mla
dimi. Želeč to v praksi dosled
no uveljavljati se morajo mladi 
na konferencah zavzemati tudi 
za organizirano družbeno-eko- 
nomsko izobraževanje delovnega 
človeka, kar nam bo edino jam
stvo, da bomo lahko dosledneje 
obračunali z birokratizmom, eta
tizmom in načrtnim zaviranjem 
samoupravljanja.

VREDNOTENJE DELA 
MLADINSKEGA AKTIVISTA

Nemalokrat se zgodi, da se de
lo mladinskega aktivista ne isto
veti z delom drugih funkcionar
jev, kar ima za posledico nede
lavnost posameznikov v vodstvu 
Zveze mladine. Vse negativne, 
pikre pripombe s strani moj
strov, preddelavcev ali vodilnih

uslužbencev prav gotovo nega
tivno vplivajo na predsednika 
'ali sekie ar ja mladine, ki je pri
siljen vsak mesec uro ali dve 
med delovnim časom opravljati 
obveznosti do mladinskega akti- 
\a in njegovega dela.

Menimo, da bi morale mladin
ske konference tudi o tem vpra
šanju temeljito spregovoriti in 
končno razčistiti z mojstrsko 
mentaliteto. Jasno bi moralo bi
ti, da je predsednik aktiva Zve
ze mladine prav tako potreben

kot drugi funkcionarji in njego
ve funkcije ne bi smeli vredno
titi kot nekaj nepotrebnega ali 
kot nujno zlo, ki mora obstajati 
zaradi družbenopolitične uredit
ve. Ivan Kuhar

Za dosledno izvajanje sklepov IV. plenuma CK ZKJ
Po IV. plenumu CK ZKJ so komunisti v naši občini na 

svojih sestankih kritično ocenjevali svoje delo, se tako dotak
nil tudi samoupravnih izkušenj in odnosov v ZK ter v skladu 
z zaključki IV. plenuma sprejeli sklepe in programe za bodoče 
delo.

V vevški papirnici so komu
nisti razpravljali predvsem o 
vlogi svoje osnovne organiza
cije in prišli do zaključka, da 
njihova organizacija mnogo
krat ne sledi dogajanju v pod
jetju. To se je odrazilo tudi 
v počasnem razvoju delitve in 
neposrednega upravljanja. Ko
munisti so bili enotni v tem, da 
je treba spremeniti zastarelo 
obliko veljavnosti sklepov os
novne organizacije in da ZK ni 
poklicana kontrolirati sklepe 
samoupravnih organov.

V. Izolirki so komunisti ob
ravnavali pojave v podjetju, ki 
po njihovem mnenju škodujejo 
razvoju samoupravnega siste
ma. Razprava je bila pozitiv
na v toliko, ker je bila pro
blemska, manjkalo pa je do
ločnejših ugotovitev in za
ključkov o tem, kdo so tisti, 
ki zavirajo samoupravo in ka
ko postopati proti takim po
javom.

Komunisti v Kolinski tovar
ni so ugotovili zlasti to, da 
ima kolektiv kot celota prema
lo vpliva na politiko in odlo
čanje samoupravnih organov, 
ki so v mnogih primerih pre
več uokvirjeni in zaprti. Za
vzemali se bodo predvsem za 
to, da se samouprava približa 
neposrednemu proizvajalcu.

Tudi v kombinatu Žito so se 
člani ZK zavzemali za kvali
tetnejše samoupravne odnose. 
V razpravi so analizirali ne
katere pojave, kot npr. odlo
čanje mimo samoupravnih or
ganov, vsiljevanje raznih skle
pov ipd. Enotni so bili tudi v 
tem, da mora priti do večje 
javnosti dela in da je treba 
spremeniti nezaupljiv odnos 
do človeka, ki je nosilec in 
ustvarjalec socialističnih odno
sov.

Komunisti Javnih skladišč so 
bili kritični predvsem do svo
jega dela in bili enotni v tem, 
da je težišče dela komunistov 
usmerjeno v krepitev samo
upravnega sistema in razvija
nje demokratičnih in huma
nih odnosov v kolektivu. Ker 
so tudi ugotovili, da vrsta skle
pov, ki jih sprejme osnovna 
organizacija, ne zaživi, so spre
jeli sklep, da bodo izvrševanje 
sklepov redno kontrolirali.

V osnovni organizaciji Slo
venija ceste so se komunisti

zavzemali za popolnejše infor
miranje. Ugotavljali so, da obi
čajna komunikacijska sredstva 
ne zadostujejo za poglobljeno 
razpravljanje komunistov o 
različnih problemih.

Razprave terenskih osnovnih 
organizacij so bile usmerjene 
predvsem na področje krajev
ne in občinske samoupx-ave, v 
negativne pojave v občini ter 
na delo občinskega komiteja.

V konkretnih razpravah so se 
zavzemali za večjo pristojnost 
krajevnih skupnosti in za ne- 
posrednejše oblike samouprav
ljanja na terenu in iskanje no
vih oblik dela z volivci, za do
slednejše izvajanje sklepov, za 
odločnejše odstranjevanje ne
gativnih pojavov, kot so korup
cija, špekulacija, odločanje mi
mo skupščine in samoupravnih 
organov, odnos uslužbencev ob
činske uprave do občanov ipd.

Iz vsebine teh in drugih raz
prav je očitno, da so komuni
sti razumeli smisel IV. plenu
ma in da so za dosledno uve
ljavljanje sklepov in smernic 
IV. plenuma CK ZKJ.

SKLIC ZBOROV VOLIVCEV
in zborov delovnih ljudi

Občinska skupščina Ljubljana Moste-Polje je na seji dne 
9. septembra 1966 sprejela sklep o sklicanju zborov volivcev 
in zborov delovnih ljudi naše občine v času od 25. septembra 
do 10. oktobra tega leta.

Pri pripravah na zbore volivcev sodelujejo občinski od
bor in krajevni odbori SZDL in občinski sindikalni svet. Važ
na naloga pri pripravah pa gre tudi odbornikom občinskega 
zbora, ki morajo tesno sodelovati s predstavniki odborov so
cialistične zveze, odborniki zbora delovnih skupnosti pa naj 
bi sodelovali s predstavniki sindikalnih organizacij v delov
nih organizacijah svoje volilne enote.

Vsaka krajevna oziroma delovna skupnost bo obravnavala 
svoje specifične probleme. Vendar pa občinska skupščina, 
občinski odbor SZDL in občinski sindikalni svet priporočajo 
in predlagajo za zbore naslednji dnevni red:

a) ZA ZBORE VOLIVCEV:
1. Izvolitev organov zbora;
2. Poročilo o izvršitvi sklepov zadnjih zborov volivcev;
3. Poročilo sveta KS (aktualni problemi KS)
4. Predlaganje kandidatov za sodnike občinskega in 

okrožnega sodišča in volitve članov poravnalnega sveta:
5. Poročilo službe za pravno pomoč občanom;
6. Predlogi in pritožbe občanov in informacije (zamenja

va osebnih izkaznic, revizija volilnega imenika itn.
Osrednja točka dnevnega reda na zborih volivcev naj bo 

poročilo sveta krajevne skupnosti. Točen naslov in obseg te 
točke dnevnega reda naj določi KS sama, njeni zastopniki pa 
naj bodo poročevalci.

b) ZA ZBORE DELOVNIH LJUDI
1. Izvolitev organov zbora;
2. Poročilo o izvršenih sklepih zadnjih zborov*
3. Razprava o družbenem razvoju in proračunu občine 

za prvo polletje 1966:
4. Predlogi in pritožbe volivcev in informacije (zamenja

va osebnih izkaznic, revizija volilnega imenika itn.)
Osrednja točka dnevnega reda na zborih delavnih ljudi 

naj bo razprava o družbenem razvoju in proračunu občine za 
prvo polletje 1966.

Ob tej priliki obveščamo naše bralce, da bomo v bodoče 
v posebni rubriki objavljali odgovore na aktualna vprašanja 
rkupnega pomena, ki so bila postavljena na zborih volivcev 
in zborih delovnih ljudi.

Naš intervju ■
Tokrat predstavljamo trenerja mladega kluba, ki je v 

dveh letih dosegel največje uspehe, predvsem pa 
naši občini. To je plavalni klub Slavija in trener Ja-

zadnjih 
vzpon v 
nez Gašperin.

Trener Janez Gašperin je 
eden glavnih strokovnjakov v 
Sloveniji za svojo panogo, poleg 
tega pa še znan smučarski uči
telj. Po poklicu profesor telesne 
vzgoje več časa kot v službi pre
bije ob plavalnem bazenu. V se
zoni traja njegov delovni dan 
tudi po 8 ur dnevno, vse to pa 
za honorar, ki ga ni vredno ome
njati. Pomagata mu pri delu še 
dva starejša plavalca (vsi drugi 
so še pionirji), sicer pa s pred
sednikom kluba Tonetom Nova
kom pomenita plavanje na Vev
čah. Predvsem njuni (in seveda 
tekmovalcev) so letošnji uspehi: 
3. mesto v Sloveniji med člani in 
članicami, 2. mesto med starej
šimi in mlajšimi pionirji in 1. 
mesto v slovenski plavalni ligi.

Postavili smo mu enaka vpra
šan a kot zadnjič Cika Gustiju. 

Kako da ste se odločili za delo

prav v Vevčah, kjer plavanja 
pred vašim prihodom pravza
prav še ni bilo?

(Nadaljevanje na 8. str.)

Janez Gašperin

Cenjeni naročniki
Prosimo vas, da morebit

no spremembo svojega na
slova takoj sporočite na na
še uredništvo Ob Ljublja
nici 42/11.

To velja tudi za more
bitno spremembo naziva 
ulice, hišne številke ali za 
spremembo naziva bloka, v 
katerem stanujete. S tem se 
bomo oboji izognili vsem
nevšečnostim glede redne in 
pravočasne dostave lista na 
dom.

Obenem vas ponovno pro
simo, da poravnate zaostalo 
naročnino po položnici, ki 
smo jo priložili v zadnji šte
vilki Nsk.

Uredništvo
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Kako v telesni kulturi morda na zeleno vejo ■ ■

Osnovno vprašanje, ki si ga sedaj že več kot leto dni 
zastavljajo športniki, je: Kaj bo s športno dejavnostjo v pri
hodnje? V reakciji po gospodarski reformi so se namreč po
rušili skoraj vsi dosedanji načini financiranja, šport jc postal 
ena najprivlačnejših dejavnosti, kjer se je lahko začelo tr
gati sredstva (to se pravi izvajati reformo). Žal je tako.

Ob vsesplošnem izgubljanju 
ugleda v svetovnem športu (da 
ne bi izginili iz svetovnega špor
ta, organiziramo svetovna pr
venstva in druga velikanska 
tekmovanja), ob tem, da razen 
izjem (košarkarji, Cerar, Horvat 
in Nikoličeva) naši tekmovalci 
v mednarodnih arenah nimajo 
domala nobene veljave, medtem 
ko si take afirmacije žele brez 
izjeme vse dežele sveta, pri nas 
še nadalje gledamo na telesno 
kulturo kot zakup posameznih 
zanesenjakov. Podiramo še tiste 
redke sledi načrtnosti in prepu
ščamo vse slučaju. Tako je ene
ga največjih udarcev telesni kul
turi zadal pred kratkim zvezni 
izvršni svet, ki je sklenil, da 
bo iz sredstev federacije v bo
doče financirana izključno olim
pijska odprava, vse drugo (sve
tovna prvenstva, balkanske igre, 
mednarodna tekmovanja itn.) pa 
naj financirajo občine ali delov
ne organizacije. Trenutno sicer 
še ni jasno, ali bo ta absurd 
obveljal, kajti naletel je na ne
pričakovano oster odpor vseh 
športnih organizacij, vendar je 
to eden kazalcev, na čem trpi 
naš šport. Dejstvo je namreč, 
da športno življenje vodijo pri 
nas laiki, ljudje, ki jim je to le 
konjiček (še sreča, da jih je kaj), 
pa funkcionarji, ki so zaradi 
raznih zaslug postavljani na ka
ko odgovorno mesto v športu. Ti 
potem krojijo pota telesni kul
turi in se spuščajo v strokovne 
probleme — poleg seveda vseh 
nas ostalih. Na nobeno področje 
družbene dejavnosti pri nas se 
namreč ne »spozna« toliko ljudi, 
kot prav na šport. Vsem pa nam 
bi moralo biti jasno, da ne more 
vsak dajati nasvetov n. pr. ke
mični industriji ali pa ne mefre 
biti vsak predsednik društva fi
zikov ipd.

V takem našem odnosu celo 
ni izjem. Na zadnji seji naše 
občinske skupščine je eden od 
edinih dveh diskutantov pod toč
ko Telesna kultura (sicer ni ne

odbornik ne športni delavec) s 
sočnimi izrazi ugotovil, da nam 
šport razen šolske telovadbe ni 
potreben in je samo obremenje
vanje naših skladov in prora
čunov.

Pustimo to. Toda kljub temu 
se v naši občini lahko pohvali
mo, da le ne prepuščamo vse 
slučaje in smo eni prvih v Slo
veniji, ki poskušamo tudi s . kon
kretnimi rešitvami. Pobudo za to 
pa je pri nas prevzela prav ob
činska skupščina, kajti svet za 
telesno kulturo sam ni uspel. Iz
oblikovan je bil predlog, ki so 
ga na zadnji seji občinske skup
ščine predložili odborniki in 
nanj ni bilo nobenih pripomb.

Bistvo novega načina financi
ranja je, da tudi šport sodi v 
družbeno upravljanje in ni le 
zasebni konjiček. Delovne orga
nizacije iz naše občine naj bi 
prevzele patronate nad posamez
nimi športnimi organizacijami. 
Tako nai delovna organizacija 
presodi, koliko sredstev bo na
menila za šport v klubu, ki ga 
bodo imeli v patronatu, pa bodo 
funkcionarji tudi predstavniki 
podjetja. Predvsem bo tako re
šen problem nekontroliranega 
dajanja sredstev. Doslej so nam
reč vsa sredstva delovnih orga
nizacij šla v »skupni Žakelj« — 
za šport. Kaj je bilo s temi sred
stvi napravljenega pa se ni vi
delo ne zvedelo. Zdi se. da bodo 
delovne organizacije bolj zado
voljne, če bodo vedele, kam gre
do sredstva in kaj je z njimi na
rejenega. Se več, spremljale bo
do uspehe svoje investicije in tu 
bodo lahko tudi osnove rekrea
cije v kolektivih.

Nekateri se pri tem boje, da 
nismo dovolj zreli, da nekatere 
delovne organizacije ne bodo ra
zumele potreb športa, da bodo 
postavljale pred vse še vedno 
osebni standard. Verjetno bo 
res kak tak primer, vendar smo 
prepričani, da taka izjema ne bo 
dolgo zdržala taka nepravilna 
gledanja.

Pri takem načinu pa je za 
športnike predvsem važno to. da 
bodo končno le enkrat na za
četku leta vedeli, koliko sred
stev naj pričakujejo v tekočem 
letu. Le tako je namreč moči 
načrtno delati in pričakovati re
zultate. Žal letos še v avgustu 
niti občinska zveza za telesno 
kulturo niti osnovne organiza
cije niso vedele, s kakšnimi 
sredstvi lahko računajo za že 
skorai minulo leto 1966. Verjet
no, da tako ni mogoče delati v 
nobeni drugi družbeni dejavno
sti, sploh pa ne v športu, ki 
opravlja tako pomembno funk
cijo: skrbi za zdravje in boljšo 
delovno sposobnost ljudi.

Kot prvi so v naši občini pri
stopili k delovnim organizacijam 
rokometaši Slovana (če izvzame
mo vevško papirnico, kjer tak 
način dela — sicer nepriznan — 
obstaja že dolgo časa). Dali so 
svoje delovne načrte, v katerih 
je na prvem mestu množičnost 
(rokomet je eden najpopularnej
ših športov med šolsko mladi
no), in proračune, skratka obši
ren material delovnim organiza
cijam. Javna skladišča, SAP in 
OLMA, kjer so ga potem obrav

navali na svojih delavskih sve
tih.

Predstavniki občinske skup
ščine pa še nadalje pomagajo pri 
tem delu. To je predvsem po
trebno zato. da bodo vse šport
ne organizacije dobile svoje po
krovitelje in ne bi nekateri po
pularnejši športi dobili preveč 
pokroviteljev. Tako se je na ob
činski skupščini izoblikoval tudi 
predlog, na katerega je večina 
delovnih organizacij že pristala: 
vevška papirnica, Agrokombinat 
Emona, Hladilnica Zalog, Žima 
in še nekatera manjša podjetja 
s področja Polja naj bi prevzela 
klube SD Slavije (hokej, plava
nje in nogomet), Arbo iz Podgra
da naj bi skrbel za TVD Parti
zan Zalog, kjer so skakalci-smu- 
čarji in igralci namiznega teni
sa. Za alpske smučarje bi skrbe
li kar 2 podjetji: Mineral in Pro- 
tektor Vulkan, za atlete pa To
plarna.

Nogometni klub Slovan je že 
našel pokrovitelja: Kemična to
varna, Indos, Kolinska in To
varna kleja, medtem ko košar
karji še iščejo stike s Saturnu
som, Žitom, Izolirko in Crevar- 
no, kegljači Slovana pa z go-

Prvcnstvo SRS 1966 za mlajše pionirje 50 m crawl — dvojna 
zmaga, Rafko Potočnik in Tone Gorše.

stinskim podjetjem Moste in Mi
zarstvom iz Most. Vsi strelci ob
čine naj bi bili pri Železniškem 
gradbenem podjetju in Železni
ški tovorni postaji, ki ima že do
slej najmočnejšo strelsko druži
no v občini.

Tu pa nismo omenili društev 
TVD Partizan in šolskih šport
nih društev. To so predvsem, 
množične organizacije, ki ne do
segajo posebnih kvalitetnih do
sežkov in to tudi ni njihov na
men.

Poleg omenjenih sredstev bo
do namreč še naprej obstajala 
sredstva iz proračuna občine, ki 
pa bodo namenjena za vzdrže
vanje objektov (čez 10 milijo
nov), za društva TVD Partizan 
in šolska športna društva, za ho
norarje trenerjev in delovanje- 
občinske zveze za telesno kultu
ro. Poleg tega pa bodo pri svetu 
za telesno kulturo poskušali 
ustanoviti sklad za investicije. 
Vanj naj bi se stekali prispevki 
podjetij zunaj občine, naših pod
jetij, ki to žele in drugi dohod
ki. Iz tega sklada bi gradili no
ve objekte. Vanj je kot prvi že 
prispeval TEOL, ki je svoja 
sredstva tudi namenil, in sicer 
za asfaltiranje šolskega igrišča 
pri šoli Polje.

Tako naj bi bila regulirana 
telesnokulturna dejavnost v na
ši občini, kolikor je pač v moči 
občanov in organizacij te obči
ne. Za vrhunski šport (tudi to 
imamo pri nas — košarkaška 
zvezna liga), za tiste, ki sodijo 
že kot predstavniki naše domo
vine na svetovnem športnem 
polju, pa bodo morali poskrbeti 
pristojni višji organi.

Nedvomno bo lak način zelo 
velik korak naprej v priznava
nju telesne kulture kot življenj
ske nuje današnjega časa. Želi
mo le, da bo stvar tako uspela, 
kot je zamišljena in začeta. To 
pa je odvisno od vseh nas, od 
našega razumevanja. Odborniki, 
ki jim je bilo to predloženo, s° 
to sprejeli z razumevanjem. 
Morda zato, ker je bil v gradi
vu. ki so ga prejeli, tudi P°' 
datek, da ima 40% mladine v 
naši občini telesne napake, sla
bo držo in je telesno nerazvitih. 
To pa je moči odpraviti le z red
no telesno vadbo.

■ ■■ Naš intervju ■■■
(Nadalj. s 7. str.)
— Kot mlad trener sem imel 

svoje načrte. Želel sem začeti iz 
nič, da bom lahko pozneje videl, 
kaj sem naredil. Pri izbiri sem 
imeli srečo. V Vevčah sem nam
reč naletel na premišljene šport
ne funkcionarje (no, govora je 
predvsem o predsedniku kluba 
Tonetu Novaku), ki jim je bilo 
jasno, da ni moči doseči uspehov 
čez noč in so pred uspehe po
stavljali še množičnost. Reči mo
ram, da je malo tako razsodnih 
funkcionarjev in naš trud je bil 
z uspehi poplačan letos, po treh 
letih trdega dela.

Kakšne pogoje imate za delo?
— Ce bi hoteli dosegati vr

hunske dosežke (od teh pa niso 
daleč — op. p.), potem so po
goji slabi: v premajhnem kopa
lišču imamo čas za trening le, 
kadar ni v bazenu kopalcev. Ne
mogoče je tudi delati brez zim
skega bazena. Ce pa nimamo 
prevelikih ambicij, so pogoji še 
kar zadovoljivi. Vendar pa boli 
nekaj: Ljubljani so več vredna 
svetovna prvenstva v pravljično 
dragi športni dvorani Tivoli, kot 
pa prepotrebni telesnovzgojni 
objekti, pri čemer predvsem mi
slim na vsaj 2 nujno potrebna 
zimska bazena.

Nam sicer ne zadošča tudi naš 
mali letni bazen, vendar pa so 
stroški za gradnjo novega tako 
veliki, da bo kolektivu vevške 
papirnice, ki kaže za nas res 
vzorno razumevanje, težko zgra
diti novega.

Kakšne načrte imate za svoje 
delo?

— Že letos se je nekaj tekmo
valcev prebilo v kvalitetni ju
goslovanski vrh. Potrebujejo 
ogromno treninga, ob njih pa 
ne smemo pozabiti na nove. 
Zato so problem trenerji. Dose
danja Robida in Prevodnik, ki 
sta zelo zaslužna za uspehe pio
nirjev, zaradi študija ne moreta 
več delati. Tako bo treba najti 
primemo nadomestilo zanju, kar 
pa je skoraj nemogoče.

Ce želimo doseči kaj več, po
trebujemo 50-metrskl bazen, sam 
pa bi moral biti profesionalni 
trener. Nemogoče je namreč ta
ko zahtevno delo kombinirati še 
z drugimi zadolžitvami. To je 
moja perspektiva. Da, pri tem 
bi seveda radi še zimski bazen; 
to je mogoče doseči tako, da bi 
prekrili sedanji 33-metrski ba
zen.

Kakšno mesto zavzema plava
nje v naši občini?

To je mlad šport, vendar zaje' 
ma tekmovalce prav iz vse ob
čine, čeprav jih je razumljiv0 
največ iz Polja, Vevč in Sostre
ga. Po uspehih je plavanje dro
gi šport v občini, takoj za ko
šarko. Upam, da s tem nisem 
storil nikomur krivice, ker oe 
poznam dobro dosežkov drugi*1 
panog.

Kaj menite o drugih športnik 
panogah v občini?

— Cenim košarko in rokomet, 
in sicer zaradi kvalitete, sist 
matičnega dela in množično^. 
Veseli me, da so oživeli d 
smučarji-atleti. Zelo cenim C1 
Gustija kot požrtvovalnega 
lavca in sem prepričan, oa 
dvignil raven atletike na me® 
ki kraljici športov pripada.

O nogometu nerad 6oVO*l(j> 
Ne zaradi igre, ampak za L^g 
pojavov v njem. Mislim Pa.’ (,e 
ima prav .a občina z njim S1 0 
izkušnje. Vsaj približno v 
koliko sredsiev je šlo v P1'1 jj 
za neslavni konec Slovana t 
zvezni ligi. Ali je to ^Porl'ai!£i' 
zase s^m to vprašanje že r 
stil...


